
BAŞKAN – Sayın Öztürk, lütfen tamamlayın. 
YASİN ÖZTÜRK (Devamla) – Türkiye'nin Dışişleri teşkilatını güçlendirmek için eğitimden teknolojiye, stratejik 

düşünceye, kriz yönetimine kadar birçok alanda adımlar atılması gerekmektedir. Bu adımlar atıldığında Türkiye'nin diplomatik gücü 
ve etkisi daha da artacak, uluslararası arenada daha güçlü bir ses olarak varlığını sürdürecektir. 

Sonuç olarak, bu kanun teklifine karşı oy kullanacağımızı belirtiyor, Genel Kurulu saygıyla selamlıyorum. (İYİ Parti 
sıralarından alkışlar) 

BAŞKAN – Sayın Öztürk, teşekkür ediyorum. 
Aynı mahiyetteki önergeleri oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Aynı mahiyetteki önergeler kabul 

edilmemiştir. 
Diğer önergeyi okutuyorum:

Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığına
Görüşülmekte olan 111 sıra sayılı Dışişleri Teşkilatını Güçlendirme Vakfı Kanun Teklifi'nin 8’inci maddesinin aşağıdaki 

şekilde değiştirilmesini arz ve teklif ederiz.
Hüküm bulunmayan haller 
“MADDE 8 (1) Bu Kanunda hüküm bulunmayan hallerde 22/11/2001 tarihli ve 4721 sayılı Türk Medeni Kanunu ile 

20/2/2008 tarihli ve 5737 sayılı Vakıflar Kanunu hükümleri uygulanır.”

Rahmi Aşkın Türeli Gökhan Günaydın Gülcan Kış
İzmir İstanbul Mersin

Mehmet Tahtasız  Ayşe Sibel Yanıkömeroğlu Oğuz Kaan Salıcı
Çorum İstanbul İstanbul

Sibel Suiçmez
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BAŞKAN – Komisyon önergeye katılıyor mu?
PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU SÖZCÜSÜ ERTUĞRUL KOCACIK (Sakarya) – Katılamıyoruz Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Önergenin gerekçesini açıklamak üzere İstanbul Milletvekili Oğuz Kaan Salıcı’ya söz veriyorum. 
Sayın Salıcı, buyurun. (CHP sıralarından alkışlar) 
OĞUZ KAAN SALICI (İstanbul) – Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Cumhuriyet Halk Partisi adına, Filistin halkının 

işgale karşı haklı mücadelesini selamlıyorum. 
Filistinlileri önce yerinden eden, güvenli bölge ilan ettiği Refah şehrinde de sivillerin kaldığı çadırları bombalayan 

“Terörle mücadele ediyorum.” diyerek dünyayı enayi yerine koyan Netanyahu yönetimi soykırım, savaş ve insanlığa karşı suçların 
failidir; er ya da geç bu suçlardan yargılanacaklardır. İsrail'le ilişkileri ırkçıların yer aldığı Netanyahu’nun şahin Savaş Kabinesiyle 
düzeltenler, Avrupa'dan Filistin devletini tanımalarını açık açık isteyemeyenler, İsrail'le ticareti kısıtlamak için 15 bin çocuğun 
ölmesini ve seçim yenilgisini bekleyenler Filistin'de 2 devletli adil bir çözüme katkı sunma noktasında son derece yetersiz 
kalmışlardır. 

İspanya, Norveç ve İrlanda’nın Filistin devletini tanıma kararı son derece sevindiricidir. Slovenya'dan, Malta’dan, 
Portekiz'den de Filistin'i tanıyacakları yönünde olumlu mesajlar gelmektedir. “Dünya 5’ten büyüktür.” deyip Filistin'i tanıması için 5 
ülkeyi ikna edemeyen Sayın Erdoğan’a bağlı dış politikanın ise Filistin devletinin tanınmasında maalesef hiçbir katkısı yoktur. 
Bunun sebebi, dış politikada sözümüzün gücünün zayıflatılmasıdır. Dünyanın gündemi Filistin’ken Türkiye'de Dışişlerinin 
şirketleşmeyi konuşması son derece trajikomiktir. Pek çok arkadaşım da ifade etti, “Dışişleri Teşkilatı Vakfı” adıyla gizlenen istek 
“Dışişleri anonim şirketi”dir. Bu yasa teklifinin ilk amacı birilerine kaynak aktarma çabasıdır. İkinci amaç ise alternatif Dışişleri 
bürokrasisi yaratma ve partizan diplomatlarla kadrolaşma çabasıdır. 

Değerli arkadaşlar, Dışişlerini zaten SETA’cı bakan yardımcıları atayarak vakfa çevirdiniz. Türkiye Maarif Vakfını 
kurdunuz, vakfa bakanlıktan bütçe aktararak Sayıştay denetimindeki kaynağı dışarı çıkardınız. Daha dün gece Maarif Vakfına Millî 
Eğitim Bakanlığı bütçesinden 5,7 milyar lira aktardınız. Eğer Dışişleri Vakfını illa kuracaksanız hazineden para aktarmakla 
uğraşmayın, devletin parası bu defa hazinede kalsın. Zaten SETA’nın yöneticileri başkan yardımcısı, Avrupa Birliği de SETA’yı 
fonluyor; vakfı illa kuracaksanız kaynağı da SETA’dan aktarın. 

Değerli arkadaşlar, devleti temsil eden Dışişlerine TÜGVA, TÜRGEV, Ensar muamelesi yapmayın. Türk Dışişleri beş 
yüz yıla dayanan hariciye geleneğiyle sayısız başarılara imza atmış bir kurumdur. Türkiye'nin bir Dışişleri Vakfına ihtiyacı yoktur 
ama neye ihtiyacı vardır müsaadenizle onu da söyleyeyim: Yurt dışına sattığımız savunma sanayisi ürünlerimizin takibini yapacak 
bir mekanizmaya ihtiyacı vardır. Savunma sanayimizin ihracatı geçen yıl 5,5 milyar dolara yükseldi; bu gayet sevindirici bir 
gelişme. Eğer bir yapı kuracaksak savunma sanayisi ürünlerimizin ihracatını organize edecek, ihracat yapıldıktan sonra o ürünlerin 
takibini yapacak bir yapı kuralım. Size bir örnek vereceğim: Hamas’ın İsrail'e yönelik 7 Ekim saldırılarından sonra -ki biz bu 
saldırıları tasvip etmiyoruz- Hamas’ın yayınladığı videolarda Türkiye'de kurulu Assuva Savunma Sanayi şirketi tarafından üretilen 
Proton Elic RB-128 model insansız hava araçları kullandığını gördük; buyurun fotoğrafı. Türkiye'de, İstanbul'da üretilmiş, biz 
üretmişiz, Hamas bunu saldırılarda kullanmış. Bu da propaganda videosundan alınmış olan bir fotoğraf. Şirketin sahibi Remzi 
Başbuğ da bunu kabul ediyor ve diyor ki: ““Drone”nun Hamas’ın eline nasıl ulaştığını ben bilemem. Ben 30'dan fazla ülkeye ihracat 
yapıyorum, Kore’deki müşterimiz gelir, bizden 40 tane alır, gider. Biz bunu Kore’de satacağını düşünerek veririz.” Doğru. Peki, 
Kore’deki müşteri bunu alıp Kore dışında satarsa ne olacak örnekte olduğu gibi? Bilemiyoruz, ne olacağını bilemiyoruz. Başka ne 
diyor firmanın sahibi? “Adam satın aldıktan sonra üzerine silah koyabilir.” diyor. Türkiye'den satılan yani firmanın Kore’ye sattığı 
üzerinde silah olan, mühimmat olan bir hava aracı değil. Doğru mu? Doğru. Kore’ye sattım, Hamas’a gitti, üzerine roket taktı, İsrail’i 
vurdu. Bizim bu işte bir sorumluluğumuz var mı? Arkadaşlar, silah satışı sakız satışına benzemez, öyle sakız satar gibi silah 
satılmaz. Diyelim ki yabancı bir ülkeye sattın, sonra o da başkasına sattı, bu da bir düşman unsurunun eline geçti, o da bizim 
sınırımızı, yurt dışındaki üslerimizi ya da bizim elçiliğimizi vurdu; ne olacak, bunun hesabını kim verecek? Eğer böyle bir durumla -
bunu bir uyarı olarak kabul edin- karşılaşırsak, muhtelif boşluklardan kaynaklı böyle bir durumla karşılaşırsak sizi orada 
oturtmazlar.

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Salıcı, lütfen tamamlayın.
OĞUZ KAAN SALICI (Devamla) – Teşekkür ederim.
Eğer böyle bir durumla karşılaşırsak o nedenle ya da bu nedenle kontrolü yapılmadığı için Türkiye'den yapılan bir silah 

satışı modifiye edilerek başka bir gerekçeyle eğer dönüp bizim güçlerimizi, elçiliğimizi, sınırımızı, askerimizi vurursa bunun altında 
kalırsınız arkadaşlar. Bizim ürettiğimiz silahla bizim insanımızı vururlarsa bunun altında kalırsınız. Yarın, öbür gün, kendi 
ürettiğimiz silahların bizi vurmamasının bir garantisi var mı? Yabancılara sattığımız askerî teçhizatın, dünyanın başka bir 



bölgesinde, Türkiye'yi sıkıntıya sokacak şekilde kullanılmasına karşı bir önleminiz var mı? Satıldığı ülkelerin dışında başka bir 
yerde kullanılmasını engelleyecek etkin bir takip mekanizmamız var mı?

Yeni bir yapı kuracaksak savunma sanayisinin ihracat izin sürecini yeni koşullara göre düzenleyen, hukuki boşlukları 
kapatan, takibi etkinleştiren bir yapı kuralım. Dışişleri Vakfında araba kiralamayla, emlak komisyonculuğuyla uğraşacağımıza 
memleketin ciddi meseleleri var, onlarla uğraşalım.

Teşekkür ediyorum. (CHP sıralarından alkışlar)
BAŞKAN – Sayın Salıcı, teşekkür ediyorum. 
Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Önerge kabul edilmemiştir. 
Diğer önergeyi okutuyorum: 

Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığına
Görüşülmekte olan 111 sıra sayılı Kanun Teklifi’nin 8’inci maddesinde yer alan “uygulanır” ibaresinin “uygulamaya 

konulur” şeklinde değiştirilmesini arz ve teklif ederiz. 
Mehmet Zeki İrmez George Aslan Gülcan Kaçmaz Sayyiğit

Şırnak Mardin Van
Heval Bozdağ Zülküf Uçar

Ağrı Van
BAŞKAN – Komisyon önergeye katılıyor mu? 
PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU SÖZCÜSÜ ERTUĞRUL KOCACIK (Sakarya) – Katılamıyoruz Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Önergenin gerekçesini açıklamak üzere Şırnak Milletvekili Mehmet Zeki İrmez’e söz veriyorum.
Sayın İrmez, buyurun. (DEM PARTİ sıralarından alkışlar) 
MEHMET ZEKİ İRMEZ (Şırnak) – Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Kobani kumpas davasında içeride rehin alınmış 

yoldaşlarımız Figen Yüksekdağ, Selahattin Demirtaş, Ali Ürküt, Alp Altınörs, Aynur Aşan, Bülent Parmaksız, Dilek Yağcı, Günay 
Kubilay, İsmail Şengül, Nazmi Gür, Pervin Oduncu, Zeynep Karaman ve Zeynep Ölbeyci’ye saygılarımı yolluyor, onurlu duruşlarını 
selamlıyorum. Verilen cezaların siyasi olduğunu, halklar nazarında hiçbir inandırıcılığının olmadığını sizler de bizler kadar çok iyi 
biliyorsunuz. Sadece bir hatırlatmada bulunmak istiyorum: Tarih bizi yargılayanların, siyasi davaların savcısı olanların nasıl da 
yargılananlara dönüştüğünü, sanık sandalyesine oturtulduğunu çokça göstermiştir Türkiye'de. Burada kastımız başınıza 
gelecekleri size bildirmek değil hukuksuzluğu bir hukuk yolu olarak uygulayanların nasıl da kendi silahlarıyla vurulduğunu 
hatırlatmaktır. O gün geldiğinde onurluca savunma yapmak yerine yüzünüzde utanç ve hayıflanmanın izleri, bedeninizi saran 
riyakârlığın sizi düşürdüğü hâli göreceğiz. Tabii, Kobani kumpas davası dedik ya, bu dava  “Kobani de -diğer adıyla Ayn el Arap- 
düştü, düşüyor.” sözlerinin ardından Rojava’daki halkla dayanışma, IŞİD barbarlığının son bulması için yapılan eylemlere yönelik 
açıldı biliyoruz. Bir Kürt kentinin adını bile anmaktan imtina eden “Ayn el Arap” diyen iktidarın dış politikasını güya bölgesel barış 
amacıyla yürüten Dışişleri Bakanlığının 2018'de Afrin’in işgalinden beri bir nevi istihbarat ve savaş bakanlığı rolüne büründüğünü 
biliyoruz. O günden bugüne “diplomasi” adı altında yürütülen tüm faaliyetler Rojava başta olmak üzere Orta Doğu’da tüm 
demokratik kazanımları yok etme üzerine kurulu. Bölge istikrarı üzerindeki en büyük tehdit olan bu politikaları yapan sanki bu 
Bakanlık değilmiş gibi gözümün için baka baka bir de “bölge barışı” deniliyor. Bu Bakanlık değil mi bir gün federe Kürdistan’da, bir 
gün Irak’ta diplomasi masalarında savaş tamtamları çalan? 

Değerli milletvekilleri, dünyada eşi benzeri görülmemiş bir vakfın kanun teklifini burada görüşmek için toplanmış 
bulunmaktayız. Nedir o kanun teklifi? Dışişleri Teşkilatını Güçlendirme Vakfı. Sayıştay denetiminden muaf olan, yok “bölge barışı 
ve güvenliğinin tesisini” yok “refah ortamının geliştirilmesini” yok “küresel hedefler” gibi afaki gerekçelerle kurulması istenen bir 
vakıf söz konusu. Devleti şirket gibi yönetmenin, neoliberal aklın çarpık son örneği aslında. AKP’nin AKP’lilere huzur hakkı 
dağıtmasının, bol maaşlı, bol makam araçlı, bol toplantılı organizasyonların yeni gerekçesi. Madem ki bu Vakıf Dışişleri 
Bakanlığından güya yük alacak, Türkiye’nin dünyaya tanıtılmasında aktif rol alacak, akademiler kurup eğitim verecek, ticari işletme 
kurup para kazanacak; o zaman Bakanlık ne işe yarayacak, Bakanlık ne yapacak? Peki, soruyorum: Diğer bakanlıkların neyi 
eksik? Onlara da tek tek güçlendirme vakfı kuralım. Neden İçişleri için, Enerji için, Ticaret için ya da Aile ve Sosyal Politikalar 
Bakanlığı için ekstradan bir güçlendirme vakfı kurulmasın? Sonra neden Cumhurbaşkanı, Kabineden sonra bir de 
Cumhurbaşkanlığı vakıf başkanları Kabine toplantısı gerçekleştirmesin? Sonra, o vakıflara kuru yerler olmaz, AKP'li müteahhitlerin 
elinden çıkaramadığı plazalar kiralansın, yeni son model araçlar tahsis edilsin; yöneticilerine bir iki yetmez, daha çok maaş 
bağlansın; hadi son bir kıyak yapın da vakıf personellerine bir de servis ayarlansın.

Sayın milletvekilleri, bugün Türkiye’de milyonlar açlıkla, sefaletle yüz yüze olsun, emekli kuru ekmekle ayı nasıl 
tamamlayabileceğini düşünsün; gençlerde umutsuzluk, çocuklarda beslenme yetersizliğinden dolayı büyüyememe baş göstersin; 
biz burada AKP-MHP iktidarının dost sevindirme, eski küskünlere devlette yer açma çabalarına; kamu yararına değil, kamu 
kazığına engel olmaya çalışıyoruz.

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)
BAŞKAN – Sayın İrmez, lütfen tamamlayın. 
MEHMET ZEKİ İRMEZ (Devamla) – Emekçiye, işçiye zam olmasın; yoksulluğa, yoksunluğa, enflasyona çare aranmasın 

ama savaşa, kurşuna, bombaya, talana ve talancılara her şey mübah olsun; elbette bunu kabul etmemiz mümkün değildir; ayıptır, 
ayıptır!

Genel Kurulu saygıyla selamlıyorum. (DEM PARTİ sıralarından alkışlar) 
BAŞKAN - Teşekkür ediyorum Sayın İrmez.
Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Önerge kabul edilmemiştir.
8’inci maddeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… 8’inci madde kabul edilmiştir.
9’uncu madde üzerinde 4 önerge vardır; önergeleri aykırılık sırasına göre işleme alacağım ve oylarınıza sunacağım.
İlk 3 önerge aynı mahiyette olduğundan birlikte işleme alacağım.
Aynı mahiyetteki önergeleri okutuyorum.

Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığına
Görüşülmekte olan 111 sıra sayılı Kanun Teklifi’nin 9’uncu maddesinin teklif metninden çıkarılmasını arz ve teklif ederiz.

İsa Mesih Şahin Şerafettin Kılıç Mustafa Bilici
İstanbul Antalya İzmir

Hasan Ekici Mehmet Karaman Sema Silkin Ün
Konya Samsun Denizli

Selçuk Özdağ
Muğla


